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  این روزها مشغول چه کاری هستید؟  .
مثل همیشــه به کارهای روزمره ام مثل رســیدگی به کارخانه رب گوجه و... 

مشغول هستم. بالاخره کار زیاد داریم.
  منظورتان این است که از طریق موسیقی گذران زندگی نمی کنید؟  .

همین طور اســت. موســیقی درآمدی ندارد! هرچند موســیقی همه عشق، 
روح و روان ماســت. اما آیا با ایــن اوضاع و احوال اقتصــادی و بی توجهی به 
فرهنگ و هنر می توان از طریق موســیقی درآمد مکفی کســب کرد؟ به همین 
دلیل مجبوریــم برای زندگی کردن مثل دیگران هــم کار کنیم. من کارخانه رب 
گوجــه دارم و همین طور خشــکبار تهیه می کنیم و خلاصــه اینکه ما هم مثل 

مردم هستیم.
  شما از چهره های بنام لرستان هســتید و چند سال پیش به شما نشان درجه    .

یک هنری (معادل دکتری) به عنوان نوازنده چیره دســت و بداهه نواز موسیقی 
مقامی لرستان اعطا شد. با این حال به نظر می رسد که از اوضاع و شرایط راضی 

نیستید؟
به نکته خوبی اشــاره کردید. با اینکه امثال ما هم شناخته شــده هستیم، اما 

همچنان در اجرا به موانع برمی خوریم.
  بله. در جریان لغو کنسرت شــما در کرج بودم. اما بعدا تکذیب شد که چنین   .

چیزی نیست! اصل موضوع چه بود؟
اینکه کنسرت بنده لغو شد کاملا صحت دارد. قرار شده بود که بنده و گروهم 
در تاریخ مشــخص که البته مجوز هم داشــتیم در سالن نژادفلاح کرج کنسرت 
اجــرا کنیم و حدود هزارو ۴۰۰، هزار و۵۰۰  بلیت نیز فروختیم. همه چیز مهیا بود 

که قبل از اجرا گفتند کلا برنامه کنســل شد! همه ما هاج و واج ماندیم! دلیلش 
را جویا شــدیم. پاسخ روشنی ندادند، فقط گفتند از بالا خواسته اند که نباید اجرا 

شود، همین! هرچند دلیل را پیگیری کردیم و هنوز هم نفهمیدیم چرا.
  با این حال در تالار وزارت کشور توانستید کنسرت اجرا کنید؟  .

بله. ظاهرا اینجا می شــد کنســرت اجرا کرد. مثلا در فلان شــهر می توانیم 
کنســرت اجرا کنیم و در شــهر دیگر نمی توانیم. خلاصــه خیلی هم نمی دانیم 
دلیل این شــدن و نشــدها چیست. جالب اســت که همه کار ما قانونی است و 

مجوزهای لازم را همیشه از مراجع مربوطه دریافت می کنیم.
  آقای علیپور، با وجود چنین مشکلاتی در حیطه اجرا، چرا مسیرهای دیگری   .

را برای به اشتراک گذاشتن موسیقی امتحان نمی کنید؟
ما همه مســیرها را طی کرده ایم که الان در این نقطه قرار گرفته ایم. سال ها 
قبل به ســختی تــراک یا آلبوم ضبــط می کردیم و آهنگ ها از طریق کاســت یا 
سی دی به فروش می رسید. اما مگر تهیه آلبوم به این سادگی ها بود! هزینه های 
زیادی باید متحمل می شــدیم تا یک آلبوم تکثیر و پخش شود. هزینه استودیو، 
نوازنــده و... که بــرای ما خیلی بالا بود. بعد تازه در بازار قاچاق ســی دی ها در 
اختیار مردم قرار می گرفت بدون اینکه ذره ای حق و حقوق ما پرداخت شــود. 
تازه این وضعیت برای هنرمندان شهرســتانی خیلی سخت تر بود. واقعا در حق 
هنرمندان شهرستانی اجحاف شده است. ما هم به راحتی به این نقطه نرسیدیم. 
کم کم به این نتیجه رسیدیم که تنها اجرای موسیقی و کنسرت می تواند سرمایه 
را برگرداند اما با چه مکانیســمی! هزینه های ســالن آن قدر زیاد است که حتی 
فروش بلیت ها کفاف پرداخت هزینه اش را نمی کند. شــاهد بودم هنرمندانی با 

هزار زحمت یک ســالن کوچک را اجاره می کنند اما مخاطبان توانایی پرداخت 
هزینه ها را نداشــتند. دولــت اصلا به هنرمندان شهرســتانی نمی رســد. الان 
موسیقی دست پولدارها افتاده است. البته منظورم همه خوانندگان و هنرمندان 
نیســت، اما اغلب افراد با اســتعداد های قلیل پول های زیادی خرج می کنند تا 
پوسترشــان چاپ شود و بعد کنســرت اجرا می کنند که شما حتما می بینید که 
کارشان فاقد کیفیت است. آن وقت هنرمند شهرستانی با استعداد فراوان حتی 

نمی تواند خرج روزمره خود را دربیاورد.
  توقع شما از دولت چیست؟  .

دســت کم برای کارمندان خــود ۱۰۰ یا ۲۰۰ بلیت از کنســرت های هنرمندان 
خریداری کند که هم کارمندان تمایل به رفتن به کنسرت پیدا کنند و هم کمکی 
به گروه موســیقی شود. وگرنه هنرمند در این کشور کم نیست، فقط مورد توجه 

مسئولان فرهنگی قرار نمی گیرند.
  به نظر شما وضعیت موسیقی نواحی چگونه است؟  .

چندان توجهی به آنها نمی شود.
  امثال محمدرضا درویشــی یا صندوق اعتباری هنر در دوره گذشــته توجهی   .

وافر به هنرمندان موســیقی داشتند. به نظر شــما این حرکات کمکی به حفظ و 
اشاعه موسیقی نمی کند؟

همه این کارها خوب است اما کافی نیست.
  خود مردم مناطق برای حفظ موسیقی خود چه می کنند؟  .

من که از نزدیک با مردم شــهرهای مختلف لرستان معاشرت می کنم، شاهد 
هســتم که مثــلا در خانه ۵۰ درصد مردم خرم آباد ســاز کمانچــه وجود دارد. 

به چشــم خودم دیدم که یک پسر ۱۰ســاله به گونه ای کمانچه می نواخت که 
من که ســال ها با کمانچه مأنوس هســتم، خجالت کشیدم از بس که درست و 
لطیف بود. بالاخره مطمئن باشید که مردم لرستان آن قدر هنردوست هستند که 
نمی گذارند هنرشان مدفون شود. اما مهم این است که دولتمردان برای فرهنگ 
و هنر این ســرزمین چه می کنند! آیا آنها هم به داد فرهنگ خواهند رسید یا نه. 
من خودم تا آنجا که دستم برسد سعی می کنم هوای هنرمندان را داشته باشم. 
اما مگر خودم چند نفر هســتم؟ گاهی اوقات با مــن تلفنی صحبت می کنند و 
من هم واقعا نمی دانم که چه کنم! اما دولت در این مواقع می تواند کاری کند.

  شما که کنســرت های زیادی برای مردم ایران و خارج از کشور اجرا کرده اید،   .
ذائقه مردم به سمت چه نوع موسیقی گرایش دارد؟

مردم موسیقی شاد دوست دارند. مردم سختی و مرارت های زیادی کشیده اند 
و دلشــان می خواد از طریق موسیقی خوب، شاد شوند. اصلا موسیقی شاد روح 

مردم را نوازش می کند و چه چیزی بهتر از اینکه دل مردم را شاد کنیم.
  به نظر شما چرا موسیقی لری اغلب شاد است؟  .

به خاطر جغرافیای این منطقه. لرســتان پر از طبیعت بکر و سرســبز است. 
مردم وقتی کار می کنند با موســیقی طبیعت و درخت و باد هم نفس می شوند. 

اصلا طبیعت خودش موسیقی است.
  خودتان چقدر در تربیت نسل جدید کوشا هستید؟  .

من ســال ها آموزشگاه موسیقی در تهران داشتم و در تدریس کمانچه تلاش 
کردم شــاگردانی تربیت کنم. با اینکه ســال ها در تهران زندگی می کنم، اما هر 

وقت که فرصت پیش می آید به لرستان می روم. آنجا قلب و روح من است.

پنجشنبه
۱۱ خرداد ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۶۸

گفت وگو با فرج علیپور، خواننده و نوازنده کمانچه
هزینه هاي برگزاري کنسرت سرسام آور است

آریــا عظیمی نژاد گفت: «موســیقی 
از موســیقی های  آســیای مرکزی یکی 
غنــی ماوراء النهــر اســت و موســیقی 
می تواند ســرفصلی برای دیگر اتفاقات 
از لحــاظ فرهنگــی و هنــری و بابــی 
برای شــناخت باشــد. این آهنگ ساز و 
موســیقی دان شامگاه گذشته در مراسم 
«ســرود مهربانی» که هم زمان با ولادت 
امام رضا (ع) با حضور اســتاد دولتمند 
خالف، هنرمند پرآوازه تاجیک، حســین 

امینی مشهدی، سرپرست ســازمان جهاد دانشگاهی 
خراســان رضــوی و برخــی از علاقه منــدان که در 
مجتمع دکتر شریعتی جهاد دانشگاهی مشهد برگزار 
شــد، اظهار کرد: «ما مرزهــای جغرافیایی داریم که 
ماجــرای فرهنــگ و هنر از این مرزها خارج اســت و 
هنر مرزهــای متفاوتی دارد». او اضافه کرد: «شــاید 
با یــک نگاه جامع بتــوان گفت مرزی وجــود ندارد. 
ارتباط ما با کشــور تاجیکستان از همان مرزبندی های 
غیرمتعارف سیاسی و بین المللی است، زبان مشترک 
داریم و در درک جزئیات ادبیــات قرابت هایی داریم؛ 
امــا درک کامل وجود ندارد و باید یک زبان تخصصی 
در کنــارش یاد بگیریم کــه بدانیم چــه ادبیات، چه 

ســنت ها و چــه فرهنگ و هنری را دنبــال می کنند». 
عظیمی نژاد با اشــاره به تلاش هایش در شــناخت و 
یادگیری موســیقی نواحی ادامه داد: در این مدتی که 
کارهای اســتاد را دنبال می کنم و به واسطه کارهای 
مشــترکی که در حال انجام هســتیم، به لحاظ مقام  
و پــرده  که شــاخصه دســتگاه های موســیقی ایران 
اســت، تاجیک ها مقام هایی دارند که بســیار نزدیک 
به موســیقی شمال البرز و موســیقی کتول است؛ به 
گونه ای کــه گمان می رود این قرابــت می تواند تمام 
این مرزها را بشــکند و شــاید کارهایی که از استاد به 
دل ما می نشیند، به ســبب وجود همین نزدیکی های 
شدید اســت». او ادامه داد: موسیقی آسیای مرکزی 

یکــی از موســیقی های غنــی ماوراء النهر اســت و 
موسیقی می تواند ســرفصلی برای سایر اتفاقات از 
لحاظ فرهنگی و هنری و بابی برای شناخت باشد». 
دولتمند خالف، اســتاد موسیقی، نوازنده و خواننده 
تاجیک است. او مســلط به نواختن دوتار، قیچک و 
سه تار و استاد موســیقی محلی جنوب تاجیکستان 
موسوم به فلک است. آهنگ ها و آوازهای او حالت 
صوفیانــه دارند و عمدتا بر  اســاس اشــعار مولوی 
تنظیم شده اند. او بزرگ ترین فلک سرای تاجیکستان 
اســت که علم موسیقی را نیز در مدرسه موسیقی و 
دانشــگاه هنر تاجیکستان آموخته و به  همین  دلیل با 
موسیقی جهان آشــنایی دارد. دولتمند در آغاز دهه 
۹۰ هجری خورشیدی، ترانه ای را با نام «پناه» در مدح 
علی بن موسی الرضا(ع)، امام هشتم شیعیان، خواند 
که در ایران مورد توجه بســیاری قرار گرفت و موجب 
شــهرت او در ایران شــد. شــعر قطعه «پناه» سروده 
شــاعر معاصر ایرانی محمود حبیبی کســبی است و 
آهنگ ســازی این اثر را طویجان آتابای نیازی بر عهده 
داشــته اســت. دولتمند همان گونه که به موســیقی 
اصیل تاجیکســتان و اشــعار مولانا پایبند اســت، از 
شعرهای شــاعران معاصر نیز استفاده می کند و چند 

آلبوم از گزیده کارهای او در ایران منتشر شده  است.

به بهانه حضور «دولتمند» استاد موسیقی و خواننده تاجیک
موسیقی آسیای مرکزی یکی از موسیقی های غنی ماوراء النهر

«فرج علیپور»، خواننده و نوازنده ســاز کمانچه، سال هاســت در این حیطه فعالیت می کند. ذوق 
و شــوق او از دوران کودکی شکوفا شده اســت. او با وجود اینکه کنسرت های زیادی اجرا کرده و 
موسیقی اصیل لری را در معرض قضاوت جهانیان در کشورهایی همچون آلمان، فرانسه، بلژیک، 
انگلیس، ســوئد، نروژ، دانمارک، اســترالیا، عراق و دوبی قرار داده است، اما به راحتی نمی تواند 
برای اجراهای کنسرت خود همچون نسل جدید خوانندگان پاپ که عکس ها ی آنها در تراکت های 
تبلیغاتی در سطح شهر به وفور دیده می شود، تبلیغات کند. علیپور سال ۱۳۳۷ در خرم آباد دیده 
به جهان گشــود و آموختن کمانچه را از همان اوان کودکی نزد عمویش آغاز کرد. سال ۱۳۴۸ مردم خرم آباد برای اولین بار نوای کمانچه 
علیپور را در صفحه های گرامافون با عنوان «دختر دهاتی» و «کیزه و شــو» به خوانندگی بهمن اســکینی شنیدند. او چند سال پیش از سوی 
شــورای ارزشیابی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی نشــان درجه یک هنری (معادل دکتری) به دلیل نوازندگی چیره دست و بداهه نوازی 

موسیقی مقامی لرستان را دریافت کرد.

فرانک آرتا

خولیو ایگلسیاس و ابتلا به بیماری زوال عقل
«خولیو ایگلســیاس» خواننده سرشــناس لاتین و 
پــدر «انریکه ایگلســیاس» دچار مشــکلات جدی 
ســلامتی شــده تا حدی که حتی متن ترانه هایش 
را به یــاد نمی آورد. بــه گزارش «شــرق» به نقل 
از منابع خارجــی، «خولیو ایگلســیاس» خواننده 
بزرگ اسپانیایی مدتی اســت که در انظار عمومی 
ظاهر نشــده اســت؛ موضوعی که باعــث نگرانی 
هوادارانش شــده؛ چراکه وضعیت سلامتی او زیر 
ســؤال رفته و پیش از این نیز برخی خبرها درباره وضعیت سلامتی او منتشر شده 
است. به گفته مجریان یک برنامه تلویزیونی در آرژانتین، یک جراحت قدیمی باعث 
شــده است «خولیو ایگلســیاس» به اندازه ای درد داشته باشد که ناگزیر شود روی 
ویلچر بنشــیند و این موضوع باعث بدترشدن ســلامت روانش نیز شده است. این 
هنرمند ۷۹ ســاله در ابتدای جوانی دچار تصادف وحشــتناکی شده و ستون فقرات 
خود را تحت عمل جراحی قرار داده و این موضوع دردسرها و ناراحتی های زیادی 
را در طول زندگی برای او به همراه داشــته اســت. همچنین گفته می شود سیستم 
حرکتی و شــناختی «خولیو ایگلســیاس» به درســتی کار نمی کند، به همین دلیل 
است که او دیگر حتی آهنگ های خودش را هم به خاطر نمی آورد. ارتباط مستقیم 
برقرارنکردن این هنرمند سرشــناس موســیقی لاتین با دوســتانش، گمانه زنی ها و 

نگرانی ها درباره وضعیت سلامتش را دوچندان کرده است. 

تینا ترنر، هنرمندی الهام بخش
تینــا ترنــر، یکــی از صداهــای جادویــی دنیای 
موســیقی، در ۸۳ ســالگی درگذشــت. او که به 
«ملکه» سبک راک  اند  رول شهرت داشت، زندگی 
سختی را پشــت سر گذاشــت و برای رسیدن به 
این جایگاه هنری از ســدهای متعددی عبور کرد. 
او در جامعه بســته موســیقی آمریکا که به دلیل 
سیاه پوســت بودن و البته زن بودن شانســی برای 
طی کردن پله های ترقی نداشت، توانست صدای 
خــود را با فریادی بزرگ به گوش جامعه هنری برســاند. فریادهای او در بیشــتر 
آهنگ هایش نشــان از اعتراضش به بی عدالتی هایی داشــت که تاکنون متحمل 
شــده بود. او که در ابتدا در کنار شــوهرش به شهرت رسید، بعد از زندگی سخت 
از همســرش جدا شد و عنوان کرد که در رابطه زناشــویی مورد ظلم واقع شده 
است. او بالاخره توانست در دهه ۸۰ میلادی به اوج شهرت خود برسد. او بعد از 
الویس پریســلی لقب «ملکه راک اند رول» را کسب کرد. او در دوران هنری خود 
موفق به کسب هشت جایزه گرمی شــد. خواننده های بسیاری تینا ترنر را الگوی 
خود قرار دادند و ســبک خوانندگی او بعدها در میان کسانی همچون ماریا کری، 
جانت جکسون، بیانسه و ریحانا تکرار شد. خانم ترنر هنگام مرگ ۸۳ سال داشت 
و در سال های اخیر با مشکلات جســمی متعددی مانند سرطان، سکته مغزی و 

نارسایی کلیه دست و پنجه نرم کرد. 


